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FARSANGI HAGYOMÁNYŐRZÉS
Pénteken este 7 órától a Brassai Sámuel Elméleti Líceum dísztermében FAR-
SANG címmel hagyományőrző előadást tartanak, amelyen farsangi népszoká-
sokról beszélnek, néptáncokat és népdalokat mutatnak be. Fellépnek moldvai, 
csíkszentdomokosi, visai, szováti, torockói, magyarlapádi hagyományápoló 
néptánccsoportok és a kolozsvári Bogáncs néptáncegyüttes. A líceum díszter-
mében fél 6 órától Farsangi gyermektáncház lesz – muzsikál a Bogáncs 
együttes zenekara és a magyarlapádi Piros Pántlikás hagyományőrző zenekar 
–, este fél 10 órától pedig a Hubertus vendéglőben Farsangi bált tartanak. 
Ezen moldvai, mezőségi, Küküllő menti, székelyföldi, kalotaszegi hagyomány-
őrző énekesek, táncosok és zenekarok, valamint a kolozsvári Tarisznyás és a 
nagyváradi Palló táncházzenekar működik közre. A rendezvényt a Kallós Zol-
tán Alapítvány szervezte.
(Szabadság, 1999/34. 2. – 1999. február 11., csütörtök)

Hagyományőrzés és -ápolás.
Beszélgetés Pillich Lászlóval,  
a Heltai-alapítvány ügyvezető elnökével

Hagyományőrzés, hagyományápolás. Szép, de üres szavak, ha nincsenek tartalom-
mal töltve. A városon született fiataloknak, szinte természetszerűleg, kevesebbet 
jelentenek ezek a fogalmak, mint a falusi környezetben felnövőknek. Sajnos, falun 
is kezdi értékét veszteni a népi hagyományok őrzése. Elkerülhetetlenül felvetődik a 
kérdés: mi a teendő? Nyilvánvaló, meg kell tanítani a fiatalokat arra, hogy újból ér-
tékként kezeljék a népi kultúrát. Hogyan? Mit tehet egy alapítvány azért, hogy ezen 
értékeket a mostani, a felnövő nemzedékek is ápolják és megőrizzék? Ezekre a kér-
désekre is kerestük a válaszokat Pillich Lászlóval.

– Mit jelent számodra a hagyományőrzés és hagyományápolás?
– Az élet mindig átmeneti állapot. Egy olyan értékrend felől, amelybe beleszü-

lettünk, mindig a jövő értékrendje felé kell közelíteni. Az örökölt és megtapasztalt 
értékek világából mennyi menthető át újabb és újabb élethelyzetekbe, és minek nem 
szabad teljesen feledésbe merülnie? Szükségszerűen mindig fel kell adnunk valamit, 
és valami újat kell tanulnunk. De legalább ennyire igaz az is, hogy meg kell őriznünk 
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valamit a tegnapi önmagunkból, mert enélkül fennáll a veszély, hogy elveszítjük hol-
napi magunkat.

– Van-e különbség a falusi, illetve városi fiatalok felfogásában a ha-
gyományőrzés tekintetében?

– Érdekes párhuzamosságot lehet megfigyelni: mindig azok adják fel a hagyo-
mányokat, akik a legjobban ismerik, mert visszahúzó elemnek tűnik. Másrészt, azok 
a legnyitottabbak a hagyományok befogadására, akik egy, vagy több nemzedéknyi 
távolság miatt a legkevésbé ismerik.

– Mi lehet ennek az oka?
– Számukra a népi hagyományok iránti érdeklődés az etnikai identitás szálait 

hivatott erősíteni. Még akkor is, ha egy bizonyos hagyomány, eredeti formájában 
elsősorban a szórakozás, a csoportos együttlét egyszerű formája. A fiatalok számára 
„intelektualizáltabb” funkcióval a magyarságtudat (természetesen más közösségek 
esetében az illető közösséghez való tartozás tudata) meghatározó elemévé válik.

– Hogyan tükröződnek ezek az elgondolások a Heltai-alapítvány te-
vékenységében?

– Az intézménynek egyik meghirdetett célja a kezdettől fogva lehetőségei szerint 
támogatni mindazokat, akiknek fontos erdélyi népi hagyományaink világa, és segí-
teni ezen értékek beépítését az átalakuló életformába.

– Miként támogatja az alapítvány ezen értékek megőrzését?

Muzsikál az Üsztürü zenekar – Major Levente, Szász József és Szász Lőrinc – Tranzit Ház, 
2002. február 16.
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– Mindenekelőtt a csoportos formáit kívántuk támogatni (néptánc, népzene, 
együtt éneklés, oktatótáborok stb.), mivel megőrzésüknek és újabb nemzedékek-
kel való megismertetésüknek ez a leghatékonyabb eszköze. Ezért állandósult tevé-
kenységünkben a kolozsvári táncház működtetése, néptánctáborok szervezésének 
segítése, hagyományőrző és hagyományápoló együttesek itthoni és nemzetközi 
szereplésének támogatása, énekversenyek és fesztiválok felkarolása. Nemzetközi 
cserekapcsolatok kialakítása során igyekeztünk biztosítani, hogy közösségünknek 
ezen értékei külföldön is ismertté váljanak. Minden évben igyekszünk legalább egy 
rangosabb nemzetközi seregszemlére eljuttatni hagyományőrző néptáncegyütte-
seket

– Sokan hiányolják, hogy ’98 őszén nem indult újra a táncház.
– Erre szánt anyagi forrásaink elapadtak, és megfelelő helyiség biztosítása is 

gondott okozott, több hónapon át kénytelenek voltunk szüneteltetni a táncházat, 
noha a fiatalok szinte naponta jelezték, hogy reális igény volna rá. Nem titok, hogy 
működtetése havonta kb. másfél millió lejbe kerül.

– Van mód az újrakezdésre?
– Az idei költségvetésünk kialakításakor számoltunk azzal, hogy a táncházat is 

újra kell indítani. Év elején több külföldi meghívás jutott el hozzánk. A pénzala-
pok függvényében valószínűleg a németországi szorb népcsoport által szervezett 
LAUSITZ-i nemzetközi kisebbségi fesztiválra, a KIEL városi KIELER-WOCHE 
rendezvényre, és egy, a szlovéniai magyarlakta vidéket, valamint a PANCSOVA 
(Pancevo) környéki székelyeket érintő turnéra juttatunk el néptáncosokat. Segíteni 
kívánjuk a VICEI fesztivál szervezését, és egy ősszel sorra kerülő népi énekverseny 
megrendezését. Tervünk egy lettországi, és egy észtországi hagyományőrző csopor-
tot vendégül látni.

– Milyen úton lehet ébren tartani a fiatalok érdeklődését a népi ha-
gyományok iránt?

– A hagyomány aktív rétege mindig az, amit az újabb nemzedékek fontosnak 
találnak a megőrzésre és a továbbörökítésre. Meg kell találni annak módját, hogy az 
új értékrendbe miként, esetleg milyen jelentésmódosulással építhető be az öröklött 
értékeknek ez az aktív rétege.

Nánó Csaba
(Szabadság, 1999/40. 3. – 1999. február 18., csütörtök)




